

Грамматика. Занятие #10. THE FUTURE PERFECT TENSEБудущее совершенное время**PERFECT TENSES (ПЕРФЕКТНЫЕ ВРЕМЕНА)**

Перфектные (совершенные) времена выражают действие, которое произошло до определенного момента или периода в настоящем (Present Perfect), в прошедшем (Past Perfect), будущем (Future Perfect) и будущем относительно прошедшего (Future-in-the-Past)

**Время (time)**

Прошедшее		Настоящее		Будущее
Past Perfect	↑	Present Perfect	↑	Future Perfect

Перфектные времена образуются из соответствующих форм неопределенных времен вспомогательного глагола to have и причастия прошедшего времени (Past Participle) основного глагола.

THE FUTURE PERFECT TENSEБудущее совершенное время

Future Perfect Tense образуется при помощи вспомогательного глагола to have в Future Indefinite и причастиями прошедшего времени (Past Participle) основного глагола:

Прошедшее		Настоящее		Будущее
	↑		↑	I will have done (Я сделаю)

I will (shall) have done.

We will (shall) have done.

He (She, It) will have done.

You (They) will have done.



English with Rinat - <https://www.youtube.com/c/rinatm>

Instagram - [@englishwithrinat](https://www.instagram.com/englishwithrinat)

Telegram - [t.me/englishwithrinat](https://t.me/englishwithrinat)

В вопросительной форме первый вспомогательный глагол will ставится перед подлежащим:

Will he have done?

В отрицательной форме после первого вспомогательного глагола will ставится частица not:

He will not have done.

В устной речи употребляются такие же сокращения, как и в Future Indefinite:

I'll have done; I won't have done.

### Употребление Future Perfect Tense.

**Future Perfect** употребляется для выражения будущего действия, которое закончится к определенному моменту или к началу другого действия в будущем:

You'll have forgotten me by then.

(К тому времени вы меня забудете)

I'll have read the story by the time you come back.

(Я прочитаю рассказ, пока ты вернешься)

В придаточных предложениях времени и условия вместо Future Perfect употребляется Present Perfect (см. также урок по Present Perfect):

Her room will be ready before she has finished her tea.

(Ее комната будет готова до того, как она закончит пить чай)

We will get a new flat when they have built the house.

(Мы получим новую квартиру, когда построят этот дом)

## THE FUTURE PERFECT-IN-THE-PAST TENSE

### Будущее совершенное время с точки зрения прошедшего

Future Perfect in the Past образуется так же, как и Future Perfect, но вместо вспомогательного глагола will употребляется глагол should или would:

I would (should) have done.

We would (should) have done it.

He/She/It would have done

You/They would have done.

**Future Perfect in the past** употребляется вместо Future Perfect преимущественно в придаточных дополнительных предложениях, если глагол главного предложения выражает прошедшее действие:

I thought you would have gone by now.

(Я думал, что уже не застаю вас)

В придаточных предложениях времени и условия вместо Future Perfect in the Past употребляется Past Perfect (см. также урок по Past Perfect).

He said that he would give me the book when he had read it.

(Он сказал, что даст мне эту книгу, когда прочитает ее)

В следующем уроке мы начнем разбирать времена группы Perfect Continuous (Перфектно-длительные). Вступайте в мою группу в Телеграм - [t.me/englishwithrinat](https://t.me/englishwithrinat)

### Exercise 108. Translate into English.

1. Когда Аня пришла в школу, ее товарищи уже полили цветы. 2. Мы читали книжку, которую я купил в подземном переходе. 3. Учитель сказал, что он проверил наши диктанты. 4. Ученик перевел текст к десяти часам. 5. Когда мы вернулись домой, ребенок уже заснул. 6. Мой брат писал, что он уже сдал экзамены по физике и математике. 7. Он поблагодарил меня за то, что я для него сделал. 8. Ученик прочитал вслух рассказ, который он написал дома. 9. В прошлом году его отец ездил в деревню, где он провел свое детство. 10. Вчера Аня пришла домой в пять часов. Ее младший брат выполнял домашние задания, а отец и мать еще не вернулись с работы. 11. Она была уверена, что видела эту женщину раньше, но не могла припомнить, где она ее видела. 12. Его отец начал работать на заводе, когда ему было двадцать лет. До этого он жила в деревне. 13. После того как мой товарищ ушел домой, я вспомнил, что забыл показать ему свои новые марки.

## THE FUTURE PERFECT TENSE

Exercise 109. Make up five sentences from the table.

I	will	(not)	have	done it	by that time.
He	shall			written it	by five o'clock.
She				translated it	by the time she comes.
We				built it	by the end of the year.
You				prepared it	before I return.
They				had dinner	when he comes back.

Exercise 110. Read the sentences, analyze them and translate into Russian.

1. "I will go there", she said. "I will live there quietly till the money comes through. I will be sensible, this time, I won't let it get burned, I'll find out first where it's needed, where it can be used. And then I *will have done* what I must do. And by then, I will know how to make myself useful. And by then, also, I *will have travelled further* than I will ever travel here. I will see what it is like, that other world. Not many people go there, but to that place I shall go".  
2. "Who knows", he thought, "perhaps when I am fifty I *will have forgotten* the extreme gloom into which I sank".  
3. I suppose you *will have finished typing* before the cleaner goes, Miss Murchison. If not, please remember to extinguish the light and to hand the key to Mrs. Hodges in the basement.

**Exercise 111.** Turn the following into the Future Perfect.

Model: *I had done my homework by 9 o'clock. — I shall have done my homework by 9 o'clock.*

1. They had built the new school by the first of September.
2. The teacher had looked through our exercise-books by that time.
3. We had discussed the report by four o'clock in the afternoon.
4. The pupils had read three English books by the end of the year.
5. I had written the composition by 9 o'clock.
6. She had married before he returned from his long trip.
7. We had painted the window-frames by the end of the working day.
8. He had finished school by that time.

**Exercise 112.** Replace the infinitives in brackets by the Future Indefinite or the Future Perfect.

1. He (*to receive*) the telegram tomorrow.
2. He (*to receive*) the telegram by tomorrow.
3. I (*to do*) the exercises by seven o'clock.
4. I (*to do*) the exercises in the afternoon.
5. By this time you (*to take your examination*).
6. You (*to take*) your examination next week.
7. The teacher (*to correct*) our dictations in the evening.
8. The teacher (*to correct*) our dictations by the next lesson.

## THE PRESENT PERFECT CONTINUOUS TENSE

**Exercise 113.** Make up five sentences from the table.

I	have been	working at this plant	for half an hour.
He	has been	learning English	for three years.
She		looking for it	since 5 o'clock.
We		waiting for them	since 1998.
You		building this factory	since I came here.
They		playing chess	since I have been here.

**Exercise 114.** Choose the right verb-form from the brackets. Explain your choice.

1. I ... for someone like you for a long time (am hunting/ is hunting/ have been hunting/ has been hunting).
2. I began to paint a year ago. For the last year I ... to some class at night (am going/ was going/ have been going/ has been going).
3. When Michael joined the company, Julia ... .. in Middlepool for a year (plays/ played/ was playing/ had been playing).
4. The sun was shining brightly and the birds were singing. It ... .. in the earlier part of the morning,